
Projekt

UCHWAŁA

Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej

z dnia ……….. 2009 r.

w sprawie powołania komisji śledczej do zbadania nieprawidłowości 

działań parlamentarzystów, członków Rady Ministrów oraz pracowników 

administracji rządowej podczas prac legislacyjnych nad projektem ustawy 

o zmianie ustawy o grach i zakładach wzajemnych oraz okoliczności 

ujawnienia tajemnicy państwowej o przebiegu postępowania prowadzonego 

przez Centralne Biuro Antykorupcyjne

Na podstawie art. 111 Konstytucji Rzeczypospolitej Polskiej oraz art. 1 i 2 

ustawy z dnia 21 stycznia 1999 r. o sejmowej komisji śledczej (Dz. U. Nr 35, 

poz.  321  oraz  z 2005 r.  Nr  122,  poz.  1023)  Sejm Rzeczypospolitej  Polskiej 

uchwala, co następuje:

Art. 1.

Sejm  Rzeczypospolitej  Polskiej  powołuje  Komisję  Śledczą  do  zbadania 

nieprawidłowości  działań  parlamentarzystów,  członków Rady Ministrów oraz 

pracowników administracji rządowej podczas prac legislacyjnych nad projektem 

ustawy o zmianie ustawy o grach i  zakładach wzajemnych oraz okoliczności 

ujawnienia  tajemnicy  państwowej  o  przebiegu  postępowania  prowadzonego 

przez Centralne Biuro Antykorupcyjne, zwaną dalej „Komisją”.

1



Art. 2.

Do zakresu działania Komisji należy:

1) zbadanie przestrzegania procedur w trakcie prac nad ustawą  o zmianie 

ustawy  o  grach  i  zakładach  wzajemnych,  w  tym  zasadności 

podejmowanych  decyzji  przez  funkcjonariuszy  publicznych,  w  tym 

członków Rady Ministrów oraz pracowników administracji rządowej;

2) zbadanie  działań  podejmowanych  przez  parlamentarzystów  Klubu 

Parlamentarnego  Platformy  Obywatelskiej  w  procesie  opracowywania 

przedmiotowego projektu ustawy;

3) zbadanie nieformalnych relacji  między funkcjonariuszami publicznymi, 

w tym parlamentarzystami Platformy Obywatelskiej  i  członkami Rady 

Ministrów a przedstawicielami branży hazardowej;

4) ocena  przestrzegania  przepisów  ustawy  z  dnia  22  stycznia  1999  r.  o 

ochronie informacji niejawnych (tekst jednolity Dz. U. z 2005 r. Nr 196, 

poz. 1631 ze zm.) w związku z informacją jaką Szef Centralnego Biura 

Antykorupcyjnego  Mariusz  Kamiński  przekazał  Prezesowi  Rady 

Ministrów Donaldowi Tuskowi;

5) zbadanie skali wywierania wpływu przez funkcjonariuszy publicznych na 

organy  ścigania,  skutkiem  których  miało  być  utrudnienie  działań 

Centralnego  Biura  Antykorupcyjnego  w  przedmiocie  wyjaśnienia 

okoliczności tzw. afery hazardowej.

Art. 3.

W skład Komisji wchodzi 9 członków.

Art. 4.
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Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia.

Uzasadnienie

Z doniesień medialnych wynika, że 12 sierpnia 2009 r. Szef Centralnego 

Biura  Antykorupcyjnego  Pan  Mariusz  Kamiński  pisemnie  poinformował 

Prezesa  Rady  Ministrów  Pana  Donalda  Tuska  o  nielegalnych  działaniach 

lobbingowych  podejmowanych  wokół  ustawy  o  zmianie  ustawy  o  grach  i 

zakładach wzajemnych. 

Następnie podczas spotkania 14 sierpnia 2009 r. Szef CBA poinformował 

Prezesa  Rady  Ministrów,  że  Przewodniczący  Komisji  Finansów Publicznych 

Pan  Zbigniew  Chlebowski  oraz  Minister  Sportu  i  Turystyki  Pan  Mirosław 

Drzewiecki, biorą udział w nielegalnych działaniach, których celem jest zmiana 

projektu  ustawy o  zmianie  ustawy o grach i  zakładach wzajemnych,  zwanej 

dalej  „ustawą”  poprzez  zablokowanie  wejścia  w  życie  przepisów 

umożliwiających  pobieranie  dodatkowych  opłat  od  hazardu.  W wyniku  tych 

działań doszło do wycofania przez Ministra Finansów na wniosek Pana Ministra 

Mirosława Drzewieckiego z dnia 2 czerwca 2009 r. z projektu ustawy przepisu o 

dopłatach,  który  według  wyliczeń  Ministerstwa  Finansów,  miał  przynieść 

dochód do budżetu państwa w wysokości ok. 500 mln zł rocznie. 

Ponadto  Szef  CBA stwierdził,  że  należy  wyjaśnić  rolę  w  tej  sprawie 

takich osób jak:

1) Wiceprezesa  Rady  Ministrów,  Ministra  Spraw  Wewnętrznych  i 

Administracji  Pana  Grzegorza  Schetyny  –  w  związku  ze  spotkaniami 

jakie  odbywał  z  przedstawicielami  biznesu  hazardowego 

zainteresowanych zmianą ustawy, w tym z Ryszardem Sobiesiakiem i nie 

poinformowaniu  Premiera  o  intensywnych  zabiegach  lobby 

hazardowego;
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2) Sekretarza Stanu w Ministerstwie Gospodarki Pana Adama Szejnfelda – 

w  związku  z  pismami  wysyłanymi  w  toku  prac  legislacyjnych 

sprzyjającymi lobby hazardowemu;

3) Podsekretarza Stanu w Ministerstwie Finansów Pana Jacka Kapicy – w 

związku z oświadczeniem Ministra Finansów o zaakceptowaniu wniosku 

Ministra  Drzewieckiego  o  zrezygnowaniu  z  pobierania  dopłat  od 

hazardu.

18 września 2009 r. Szef CBA biorąc pod uwagę, w szczególności:

1) realne  zagrożenie  interesu  ekonomicznego  państwa  polegające  na 

możliwym  uszczupleniu  dochodów  budżetu  państwa  w  wysokości 

ok.  500  mln  złotych  rocznie  i  przysporzenie  tych  środków 

przedsiębiorcom branży hazardowej,

2) brak informacji o podjętych działaniach zaradczych przez Prezesa Rady 

Ministrów,

3) ostrzeżenie osób pozostających w zainteresowaniu operacyjnym CBA,

powiadomił  pisemnie  Prezydenta  RP,  prezydium  Sejmu  i  Senatu  w  skład 

których  wchodzą  przedstawiciele  wszystkich  klubów  parlamentarnych  o 

zaistniałych  nieprawidłowościach,  zgodnie  z  art.  2  ust.  1  pkt  6  ustawy 

z dnia 9 czerwca 2006 r. o Centralnym Biurze Antykorupcyjnym (Dz. U. z 2006 

r. Nr 104, poz. 708 ze zm.)

Szef CBA skierował również do Prokuratora Generalnego zawiadomienie 

o uzasadnionym podejrzeniu popełnienia przestępstwa przy przygotowywaniu 

projektu ustawy o grach i zakładach wzajemnych przez:

1) Pana  Ministra  Mirosława  Drzewieckiego  –  nadużycia  władzy 

polegającego  na  niedopełnieniu  obowiązków  celem  przysporzenia 

korzyści majątkowych osobom trzecim i Pana Zbigniewa Chlebowskiego 

w związku z powoływaniem się na wpływy u osób sprawujących wysokie 

funkcje publiczne,
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2) osoby, które ujawniły tajemnicę państwową – ujawniając zainteresowanie 

operacyjne CBA osobom nieuprawnionym.

W  niniejszej  sprawie  należy  zbadać,  czy  w  czasie  uchwalania 

przedmiotowej  ustawy  zachowane  zostały  wszystkie  niezbędne  procedury. 

Z doniesień  medialnych wynika,  że parlamentarzyści  Klubu Parlamentarnego 

Platformy  Obywatelskiej  w  porozumieniu  z  przedstawicielami  branży 

hazardowej podejmowali w sposób świadomy działania niezgodne z interesem 

państwa. 

Z doniesień  medialnych wynika,  że  po przekazaniu  informacji,  o  których 

wyżej  mowa  nastąpił  przeciek  informacji  do  osób  rozpracowywanych  przez 

CBA.  Dlatego  wyjaśnienia  wymaga  kwestia,  czy  Prezes  Rady  Ministrów 

Donald Tusk naruszył  przepisy ustawy z dnia 22 stycznia 1999 r. o ochronie 

informacji niejawnych (tekst jednolity Dz. U. z 2005 r. Nr 196, poz. 1631 ze 

zm.) poprzez ujawnienie informacji objętych klauzulą ściśle tajne, przekazanych 

mu przez Szefa CBA. 

Pan Mariusz Kamiński zaapelował do Prezesa Rady Ministrów o podjęcie 

bezzwłocznych  działań  mających  na  celu  przywrócenie  pierwotnych  założeń 

projektu  ustawy,  tak  aby  interes  ekonomiczny  państwa  został  należycie 

zabezpieczony.  Również  poprosił,  aby  Premier,  podejmując  działania  w  tej 

sprawie, odwoływał się  do jawnej korespondencji między Ministrem Sportu i 

Turystyki a Ministrem Finansów – nie ujawniając roli i zainteresowania CBA w 

tej sprawie. Ponadto podkreślił, że niezwykle istotne jest, aby osoby pozostające 

w zainteresowaniu  operacyjnym CBA nie dowiedziały się  o  tym. Szef  CBA 

stwierdził, że w świetle zebranego materiału nielegalny charakter działań Panów 

Zbigniewa Chlebowskiego i Mirosława Drzewieckiego jest oczywisty. Niestety 

propozycje  Szefa  CBA nie  przyniosły  oczekiwanego  rezultaty.  We  wrześniu 

2009 r. pojawiły się pierwsze sygnały świadczące o tym, że Ryszard Sobiesiak 

został poinformowany o operacyjnym zainteresowaniu jego osobą przez CBA.
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Biorąc pod uwagę korupcyjny charakter prac nad powyższym projektem 

ustawy oraz  możliwość  świadomego naruszenia  tajemnicy  państwowej  przez 

wysokich  funkcjonariuszy  państwowych,  można zauważyć,  że  ta  afera  może 

łączyć  w  sobie  działania  podobne  do  tzw.  afery  „Rywina”  i  afery 

„Starachowickiej”. Jeśli potwierdzą się doniesienia medialne będziemy mieli do 

czynienia  z  największym  nadużyciem  ze  strony  ludzi  władzy  po  1989  r. 

Równocześnie na szczególne wyjaśnienie zasługuje fragment w/w artykułu dot. 

tzw. „przecieku”, za którym mogą stać wysocy urzędnicy Ministerstwa Sportu i 

Turystyki  oraz  Kancelarii  Prezesa  Rady  Ministrów,  w  tym  w  kręgu  osób 

wskazywanych pojawiają się nazwiska Pana Ministra Mirosława Drzewickiego 

oraz Pana Premiera Donalda Tuska.

Na  szczególne  potępienie  zasługuje  fakt,  że  w  celu  osiągnięcia 

korzystnych  zmian  legislacyjnych  dla  lobby  hazardowego  podjęto  próbę 

usunięcia z funkcji  Wiceministra Finansów Pana Jacka Kapicę.

Ponadto, na wyjaśnienie zasługuje związek pomiędzy poinformowaniem w 

dniu 12 sierpnia br. premiera Donalda Tuska przez pana Mariusza Kamińskiego, 

o  tzw.  aferze  hazardowej,  a  oświadczeniem  rzeszowskiej  Prokuratury 

Okręgowej z dnia 3 września br. o przygotowaniu postanowienia w przedmiocie 

postawienia  Szefowi  CBA  zarzutów  w  tzw.  „sprawie  gruntowej”.  W  tym 

kontekście  ogromne  wątpliwości  budzi  zmiana  na  stanowisku  Prokuratora 

Okręgowego  w Rzeszowie.  Otóż,  w  maju  br.  Panią  Elżbietę  Kosior  na  tym 

stanowisku  zastąpił  Pan  Robert  Kiliański  -  dotychczasowy  szef  Prokuratury 

Rejonowej w Tarnobrzegu. Może to sugerować,  iż  przyczyną  zmiany na tym 

stanowisku była chęć przedstawienia Panu Mariuszowi Kamińskiemu zarzutów, 

bowiem  wcześniej  Prokuratura  Rzeszowska  przesłuchiwała  Pana  Mariusza 

Kamińskiego tylko, jako świadka, co świadczy o tym, iż nie było przesłanek do 

postawiania  mu  zarzutów.  Zbieżność  czasowa  tych  dwóch  spraw  nie  jest 

przypadkowa i może wskazywać  na fakt blokowania możliwości  wyjaśnienia 
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„afery hazardowej” po przez wykorzystanie działań prokuratury do uzasadnienia 

decyzji  premiera  Donalda  Tuska  w  przedmiocie  zamiaru  odwołania  pana 

Mariusza Kamińskiego z funkcji Szefa CBA.

W sprawę mogą być uwikłani Prezes Rady Ministrów, członkowie Rady 

Ministrów  oraz  inni  wysocy  urzędnicy  państwowi.  W  związku  z  tym,  iż 

niektórzy z nich sprawują nadzór nad organami ścigania, powołanie sejmowej 

komisji śledczej jest konieczne. 
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